

[Text]

minister responsible for international trade at the time of the negotiations of the FTA. I was also, of course, the minister who took the GATT mandate through cabinet.

With that background, I believe I can be useful. There are others, of course, in the caucus of both parties as well as independents who would have specific knowledge of such things as agriculture who would be very useful to this committee as well.

Senator Atkins: Does the mandate of this committee go from one Parliament to another? If you recall, this committee has been given the responsibility to track the free trade agreement which would fall right in line with what you were doing, Senator Carney. That has been a continuing process. I am assuming that, although we are into a new Parliament, that still is the case.

Senator Roblin: I hesitate to pose as an expert on these matters. My impression is that we need a new mandate. Perhaps the steering committee could develop a new mandate which might include some of the things we have discussed this morning and, once that mandate is approved by the committee, we could then ask the Senate to concur.

The Chairman: The clerk assures me that that is correct, that with a new session, the previous mandate is no longer operative and therefore the committee will need a mandate from the Senate with respect to its specific tasks. Of course, we should all bear in mind that this is an unusual composition for a meeting of a standing committee because of the opposition policy of boycotting the meeting. It is my understanding that the government was and is willing for the opposition senator who was chairman in the last session to be chairman in this session. However, since the opposition are boycotting the Committee and Bill S-2 requires consideration by the committee, that is the reason we are sitting. At least that is my understanding.

Senator Atkins: To follow up on my previous comment, I think it is important for Senator Carney to know that in the last Parliament the number one priority of this committee was free trade. When I sat on this committee, almost 80 per cent of its time was devoted to this matter.

Senator Roblin: It was Senator MacEachen's mandate that we were following.

Senator Bolduc: Referring back to one of the last sessions we had in March or April, we discussed the future of the committee and the various possibilities of inquiry including, of course, the trilateral proposition with Mexico and the United States, and also something about NATO, and we had a few other subjects.

Senator Roblin: Yes, universal trade.

Senator Bolduc: Yes, something called globalization.

The Chairman: There was supposed to be a paper produced on globalization, but presumably that has not yet been prepared.

Before we get to a discussion of Bill S-2,—and bearing in mind that the Senate sits at 10.00—I think we should be cog-

[Traduction]

la ministre chargée du Commerce extérieur à l'époque où nous avons négocié l'ALE. Bien sûr, j'assumais également la responsabilité du GATT au cabinet.

Je crois que mon expérience peut vous être utile. Bien entendu, d'autres membres du caucus des deux partis et des indépendants possèdent également des connaissances qui pourraient être très utiles au comité, dans le domaine de l'agriculture, par exemple.

Le sénateur Atkins: Le mandat de notre comité est-il le même d'une législature à l'autre? N'oubliez pas que nous avons été chargés d'examiner l'accord de libre-échange, ce qui entre tout à fait dans vos cordes, sénateur Carney. Nous nous sommes livrés là à un examen suivi. Nous avons entamé une nouvelle législature, mais je suppose que notre mandat reste le même.

Le sénateur Roblin: Je ne suis pas expert en la matière, mais j'ai l'impression que nous avons besoin d'un nouveau mandat. Le comité directeur pourrait peut-être élaborer un nouveau mandat incluant certaines des questions dont nous avons parlé ce matin et, une fois que le comité l'aura approuvé, il pourrait le soumettre à l'approbation du Sénat.

Le président: La greffière m'assure qu'en effet, lorsqu'une nouvelle session début, l'ancien mandat s'éteint et que le comité a besoin d'obtenir du Sénat un nouveau mandat pour remplir ses fonctions. N'oubliez pas non plus que ce n'est pas là une composition habituelle pour un comité permanent étant donné que l'opposition a pour politique de boycotter les réunions. Je crois que le gouvernement voulait et désire toujours que le sénateur de l'opposition qui présidait le comité lors de la dernière session préside de nouveau le comité, mais si nous siégeons c'est parce que l'opposition le boycotte et que le projet de loi S-2 doit être étudié par le comité. Voilà au moins comment je vois les choses.

Le sénateur Atkins: Je crois important de signaler au sénateur Carney que, lors de la dernière législature, le libre-échange constituait la première priorité de notre comité. Nous avons consacré près de 80 p. 100 de notre temps à cette question.

Le sénateur Roblin: Nous suivions le mandat du sénateur MacEachen.

Le sénateur Bolduc: A l'une de nos dernières réunions de mars ou d'avril, nous avons discuté de l'avenir du comité et des diverses questions que nous pourrions examiner dont, bien sûr, le projet d'accord trilatéral avec le Mexique et les États-Unis ainsi que l'OTAN. Nous avons également proposé quelques autres sujets.

Le sénateur Roblin: Oui, le commerce international.

Le sénateur Bolduc: Oui, quelque chose appelée la globalisation.

Le président: Il devait y avoir un document sur la globalisation. Je suppose qu'il n'a pas été préparé.

Avant que nous ne discutons du projet de loi S-2, et étant donné que le Sénat siège à 10 heures et qu'à part ce projet de